
اجرای پروژه های شهری سال ۱۴۰۴ در اصفهان
 براساس اولویت بندی

گروه شهرستانها - زهرا مسیبی: معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه 
انســانی شهردار اصفهان با اشــاره به اجرای پروژه های این کلان شهر در سال 
جاری بر اســاس اولویت بندی گفت: متناسب با اولویت بندی حدود ۴۵ درصد 
پروژه ها از ابتدای سال آغاز می شود، ۳۰ درصد پروژه ها اولویت دو و ۲۵ درصد 

اولویت سه است.
سعید ابراهیمی با اعلام این خبر گفت: با توجه به تجربه ای که سال گذشته 
در مدیریت و کنترل پروژه های شــهری و اولویت بندی آن ها داشتیم، از اواخر 
اسفند سال گذشــته با کمک مناطق پانزده گانه، ناژوان و معاونت های ستادی 
شهرداری، اولویت بندی پروژه های سال ۱۴۰۴ را در دستور کار خود قرار دادیم 
تا پروژه ها بر اســاس بعضی معیارها و شاخص ها متناسب با تأمین منابع مالی 

اجرا شوند.
وی افزود: در حال حاضر نظرات تمام مناطق و معاونت ها دریافت شده است 
و در هفته جاری در نخستین جلسه کمیته تخصیص سال ۱۴۰۴، ضمن مرور 
عملکرد منابع مالی و هزینه ای ســال ۱۴۰۳، در بخشــی از جلسه پروژه های 
اولویت بندی ســال جاری را با حضور معاونان بخش های مختلف ارائه خواهیم 
کرد.معاون برنامه ریزی و توســعه سرمایه انسانی شهردار اصفهان با بیان اینکه 
متناسب با اولویت بندی، حدود ۴۵ درصد پروژه ها از ابتدای سال آغاز می شود، 
ادامه داد: ۳۰ درصد پروژه ها اولویت دو و ۲۵ درصد اولویت سه است که بستگی 
به میزان تحقق منابع مالی، اجازه تخصیص به پروژه های بعدی داده می شــود.

وی تصریح کرد: مباحث مقدماتی پروژه همچون طراحی و فاز دو که مقدمات 
اجرا به شمار می رود، از سال گذشته با همکاری اداره کل طراحی و بخش های 
آن در مجموعه شهرداری اصفهان، سازمان پارک ها، نوسازی و زیباسازی انجام 
شــد تا از ابتدای سال جاری الزامات پروژه ها فراهم باشد و با سرعت و جدیت 
اجرای پروژه ها دنبال شود.وی با بیان اینکه بعضی پروژه ها به عنوان پروژه های 
الزامی برای تحقق در سال ۱۴۰۴ توسط شهردار و شورای معاونان هدف گذاری 
شده است، خاطرنشان کرد: در هر حوزه چند پروژه هدف گذاری شده است که 
به طور مستمر رصد و کنترل می شــود، قرار است این پروژه ها در سال ۱۴۰۴ 
محقق و اجرایی شود که در راستای اولویت بندی پروژه ها است.ابراهیمی تاکید 
کرد: مجموع این اقدامات نویدبخش آن است که در سال جاری بتوانیم با تدبیر 

و برنامه ریزی مناسب تحقق پروژه ها را به حداکثر برسانیم.

افزایش 22 درصدی تعویض کنتورهای فرسوده آب 
در سال ۱۴۰3

گروه شهرستانها: مدیرعامل آبفای استان اصفهان گفت: در سال ۱۴۰۳ 
در حدود ۳۵ هزار و۱۰۰ کنتور فرسوده و خراب در شهرها و روستاهای استان 
اصفهان تعویض شد که نسبت به سال قبل از آن ۲۲ درصد رشد نشان می دهد.
ناصر اکبری با بیان این که تعداد کنتورهای تعویض شده در سال ۱۴۰۲ بالغ 
بر ۲8 هزار و 866 فقره بوده است افزود: تعویض به موقع کنتورهای فرسوده نه 
تنها به افزایش دقت اندازه گیری مصرف آب کمک می کند، بلکه موجب کاهش 
هدررفت آب، محاســبه دقیق قبوض آب بهای مشترکین و افزایش درآمدهای 

شرکت می شود.
مدیرعامل آبفای استان اصفهان با بیان این که کنتورهای فرسوده و خراب، 
به صورت رایگان برای مشــترکین تعویض می شود افزود: واقعی شدن میزان 
مصرف مشترکین و محاســبه دقیق آب بهای مصرفی از دیگر مزایای تعویض 
کنتورهای معیوب است که در نهایت، اصلاح الگوی مصرف و توزیع بهینه آب را 
در پی دارد.اکبری با اشاره به دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
در جهت کاهش هدررفت آب گفت: در ســال های اخیر، این شرکت با اجرای 
عملیات اصلاح خطوط انتقال، شناسایی و رفع نشتی ها در شبکه های آبرسانی 
و کاهش زمان رسیدگی به حوادث شبکه های آبرسانی، موفق به کاهش میزان 
هدررفت آب در سطح استان شده است به طوری که هم اکنون اصفهان کمترین 

میزان هدررفت آب در کشور را به خود اختصاص داده است.

عملکرد ستاد سلامت نوروزی 
دانشگاه علوم پزشکی ایلام در آیینه  آمار

گروه شهرســتانها - همایون مرادی: سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
ایلام عملکرد ســتاد سلامت نوروزی دانشــگاه از ۲۴ اسفند ۱۴۰۳ لغایت ۱۵ 

فروردین ۱۴۰۴ را تشریح کرد.
عباس قیصوری ضمن تبریک ســال نو اظهار کرد: در حوزه اورژانس پیش 
بیمارستانی در مدت یاد شده تعداد 66۷۲ تماس با ۱۱۵ گرفته شده که تعداد 
کل خدمات انجام شده ۲۱66مورد، تعداد اعزام آمبولانس ۱۷۱8 مورد،  اعزام 
بالگرد ۹مورد بوده است.وی تصریح کرد: مراجعات حضوری ۲۹۹ مورد، تعداد 
مصدومین ترافیکی ۲۹۹مورد، مصدوم غیــر ترافیکی و بیماریها ۱۷۴۱مورد، 
اعــزام به مراکز درمانی ۱۱6۲مورد، درمان در محل ۹۷۱ مورد، اعزام به مراکز 
درمانی داخل استان ۳۰۲مورد و اعزام به خارج از استان نیز ۱۰مورد بوده است.
سرپرست دانشــگاه علوم پزشکی ایلام ادامه داد: در حوزه درمان نیز تعداد 
کل مراجعیــن به اورژانس و درمانگاه های مراکز بیماســتانی ۱۰6۱۷6 مورد، 
تصادفی ۵۷۰مورد، غیر تصادفی وسایر بیماریها ۱۰۵6۰6،  بستری در اورژانس 
۵6۱۵مورد، بستری در بخش تخصصی ۱۵۳۳,بستری در بخشهای ویژه ۵۲6 
مورد، درمان سرپایی و ترخیص ۹۴۱۴6مورد، انتقال به سایر مراکز ۳۲۹مورد، 
تعداد زایمان طبیعی 8۵مورد، تعداد ســزارین ۱۷۴مورد، تعداد اعمال جراحی 
۹88 مورد بوده است. قیصوری تصریح کرد: در حوزه بهداشت نیز تعداد بازرسی 
از مراکز تهیه و توزیع ۱۲۰۹۷مورد، میزان مواد غذایی فاسد و غیر قابل استفاده 
جمع آوری شــده ۲۰۷۷۲کیلوگرم، کلرسنجی از ســامانه های آبرسانی ۲۵۳۱ 
مورد، نمونه برداری التور 6۵ مورد، افراد واکســینه شــده) حیوان گزیدیگی- 
پولیو( ۱6۱6 مــورد، نمونه برداری کووید ۲۳۹ مورد، خدمات دندانپزشــکی 
68۰مورد، پیگیــری مادران باردار پرخطر ۳8۵8 مورد، ویزیت بیمار در مراکز 
خدمات جامع ســلامت ۳۰۰6۰ مورد و خدمات مراقبین سلامت نیز ۷۱۵۳۲ 
مورد بوده است. وی گفت: در حوزه غذا و دارو تعداد نظارت و بازرسی های انجام 
شــده ۲۳۷ مورد، تعداد نمونه برداری ۴۵ مورد و تعداد پاسخگویی به سوالات 
و ابهامات مردمی نیز ۱۰۹۰ مورد,نســخ ســرپایی ۹۱۷۵۲مورد و تعداد نسخ 

بستری 8۳۵۴ بوده است.

تلاش برای ثبت تالاب عینک رشت
 به عنوان »شهر تالابی« در یونسکو 

کارشــناس اداره حفاظت محیط زیست گیلان با تأکید بر لزوم بهره گیری 
از پتانســیل های طبیعی و اجتماعی رشــت در برندسازی و ارتباطات جهانی، 
از برنامه هــای جدی بــرای معرفی تالاب عینک به عنوان »شــهر تالابی« در 

کنوانسیون رامسر و یونسکو خبرداد.
به گزارش ایلنا، عماد مطالبی، در سخنانی با اشاره به ضرورت خلق نمادهای 
اثربخش برای اتصال رشت به شبکه شهرهای جهانی، اعلام کرد: برندسازی این 
شهر نباید تنها معطوف به غذا و جاذبه های خوراکی باشد. رشت با پتانسیل های 
منحصربــه فردی مانند تالاب عینک، قابلیت تبدیل به یک الگوی بین المللی 
در حوزه محیط زیست و گردشگری پایدار را دارد.وی تالاب عینک را به عنوان 
بزرگترین تالاب شــهری ایران و دومین تالاب بزرگ اســتان گیلان، فرصتی 
استراتژیک برای توسعه پایدار رشت دانست و افزود: »این تالاب با ویژگی هایی 
مانند تنوع زیســتی، قرارگیری در مسیر مهاجرت پرندگان و دسترسی آسان، 
می تواند با رعایت الزامات زیست محیطی و تدوین الگوهای آمایش سرزمین، 

به عنوان یک شهر تالابی« به شبکه جهانی یونسکو پیوند بخورد.
مطالبی با اشــاره به کنوانسیون رامســر )پیمان جهانی حفاظت از تالابها(، 
خاطرنشان کرد: تحقق این هدف نیازمند تکمیل پیوست های زیست محیطی 
و برنامه ریزی دقیق برای حفظ اکوسیســتم تالاب است. ثبت رشت به عنوان 
یک شهر تالابی نه تنها برندینگ موفقیتی ملی است، بلکه جایگاه این کلانشهر 
شــمالی را در تعامل فرامنطقه ای ارتقا خواهد داد.کارشــناس محیط زیست 
گیلان در پایان تأکید کرد: شــهر رشــت به عنوان مادرشــهر گیلان و قطب 
جمعیتی شــمال کشور، با بهره گیری از حوزه نفوذ گسترده خود، می تواند با 
محوریت تالاب عینک، به نمادی از توسعه متوازن و پیوند انسان با طبیعت در 

عرصه جهانی تبدیل شود.

اصفهان

ایلام

گیلان

۸۷ درصد ظرفیت ذخیره سد کرج 
خالی است

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای البرز، گفت: با وجود 
افزایــش ۱۲ میلیون مترمکعبی ذخیره ســد کرج پس از 
بارش های اخیر، این ســد همچنان با 8۷ درصد ظرفیت 

خالی، در وضعیت زیر نرمال قرار دارد.
به گزارش ایلنا، داوود نجفیان با اشــاره به افزایش ۵۰ 
درصدی ذخیره ســد کرج، 8۷ درصد ظرفیت سد را خالی 
اعلام  کرد و  اظهار داشــت: در اســفند ۱۴۰۳، ذخیره سد 
کرج به کمتر از ۱۱ میلیــون مترمکعب، معادل 6 درصد 
ظرفیت کل، کاهش یافت. بارش های اخیر موجب ورود ۱۲ 
میلیون مترمکعب آب به ســد شــد و ذخیره آن را به ۲۳ 
میلیون مترمکعب رســاند.وی افزود: با این افزایش، حجم 
آب سد نسبت به اسفندماه بیش از ۵۰ درصد رشد داشته 
و اکنون حدود ۱۳ درصد ظرفیت آن پر است. با این حال، 
ایــن میزان همچنان زیر حد نرمال بوده و در مقایســه با 
مدت مشــابه سال گذشــته، کاهش ۵۰ درصدی را نشان 
می دهد.نجفیان با اشاره به پیش بینی بارش های بیشتر در 
روزهــای آتی، ابراز امیدواری کرد که این بارش ها وضعیت 
سد کرج را بهبود بخشد.وی تأکید کرد: در صورت کاهش 
۲۰ درصدی مصرف آب شرب، می توانیم تابستان امسال را 
با کمترین تنش سپری کنیم لذا از شهروندان درخواست 

می شود در مصرف آب صرفه جویی کنند.

آب انتقالی به یزد رسید
با تعمیر ایســتگاه شــماره ۴ خط انتقالی آب شرب به 
استان یزد، بار دیگر جریان آب انتقالی به استان یزد برقرار 

و آب شرب بعد از ۷ روز وارد مخازن یزد شد.
با تعمیر ایســتگاه شــماره ۴ خط انتقالی آب شرب به 
استان یزد، بار دیگر جریان آب انتقالی به استان یزد برقرار 
و آب شــرب بعد از ۷ روز وارد مخازن یزد شــد.پیگیری 
مسئولان کشوری و اســتانی و برقراری مجدد جریان آب 
شرب، با رضایت مردم همراه بوده است. محجوبی مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای اســتان یزد گفت: بعد از تعرض در 
شــنبه ۹ فروردین به خطوط انتقال و ایستگاه های پمپاژ 
شــماره ۳ و ۴، ابتدا امنیت خط با پیگیری های اســتاندار 
یزد و نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی برقرار و 
سپس عملیات پاکسازی و تعمیر و بازسازی ایستگاه های 
پمپاژ با حضور گروه های فنی و مکانیکی صورت گرفت.وی 
افزود: با تلاش شبانه روزی مهندسان یزدی، ایستگاه ۴ بعد 
از شــش روز تعمیر و بازسازی و جریان آب انتقالی از این 
ایســتگاه از روز جمعه آغاز و عصر شنبه ۱6 فروردین ماه، 
مخازن ذخیره، آبگیری شد. محجوبی گفت: اکنون وضعیت 
ذخایر آب در مخازن مطلوب و آب انتقالی برای شــرب و 

بهداشت مردم در ۹ شهر استان یزد برقرار است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای استان یزد با بیان اینکه تابستان را پیش رو 
داریم و هنوز برای پمپاژ آب انتقالی مشکل داریم افزود: به 
علت خسارات وارده به ایستگاه پمپاژ شماره ۳، کار تعمیر و 
بازسازی این ایستگاه دو ماهی زمان نیاز دارد که امیدواریم 

تا فرارسیدن فصل گرم سال این مشکل برطرف شود.

سالانه 2 میلیون تن کالا از دوغارون
 به افغانستان صادر می شود

مدیــر عامل ســازمان منطقه آزاد تجــاری - صنعتی 
دوغارون تایباد گفت: ســالانه افزون بر ۲ میلیون تن انواع 

کالا از طریق گذرگاه بین المللی دوغارون صادر می شود.
محمدرضا مودودی در دیدار بــا فرماندار تایباد افزود: 
بدون شک مرز رســمی دوغارون در همجواری افغانستان 
یک کانون اقتصادی در شرق کشور برای جمهوری اسلامی 
ایران به شــمار می رود.وی اظهار کرد: فرصت های طلایی 
زیادی برای جذب ســرمایه گذار ایرانی و خارجی در معبر 
زمینی دوغارون نهفته است که باید به دنبال شناسایی آنها 
و رفع مشــکلات پیش روی آن باشیم.مدیر عامل سازمان 
منطقه آزاد تجاری- صنعتی دوغارون تایباد ادامه داد: برای 
ایجاد انگیزه در بین سرمایه گذار و حضور آنها در این عرصه 
اقتصادی باید از همه ظرفیت های موجود درسطح کشور، 
استان خراســان رضوی و منطقه دوغارون استفاده کرد و 
بــه دنبال پویا کردن فرصت هایی باشــیم که مورد غفلت 
قرار گرفته اســت.وی با اشاره به اینکه در قالب برنامه های 
تدوین شــده باید بدنبال ایجاد فرصت های سرمایه گذاری 
در دوغارون باشیم، بیان کرد: مردم این منطقه توان مالی 
مناسبی دارند که در راستای تولید ثروت، سرمایه گذاری 
قانون مند و سهیم شدن آنها در فعالیت های اقتصادی باید 
استفاده کرد و این خود نقش زیادی در ایجاد فرصت های 
شغلی پایدار این خطه مرزی دارد. مودودی افزود: صادرات 
محور بودن منطقــه آزاد تجاری- صنعتی دوغارون نگاه و 
تمایل حضــور تجار و فعالان اقتصــادی را به این منطقه 
افزایــش خواهد داد کــه این موضوع نیاز بــه هم افزایی، 
تلاش و همراهی همه دستگاه های متولی کشوری، استانی 
و شهرســتانی دارد.وی ادامه داد: برای سرمایه گذاری در 
کانون اقتصادی دوغارون باید به دنبال ظرفیت های موجود 
و فراهم کردن زیرســاخت های لازم در این منطقه مرزی 
باشیم و متناســب با نیاز در این راستا گام برداشت.مدیر 
عامل سازمان منطقه آزاد تجاری- صنعتی دوغارون گفت: 
اتباع افغانستانی سالانه بیش از ۵۰۰ میلیون دلار در حوزه 
درمان خود با ســفر به برخی از کشورهای همسایه هزینه 
می کنند، ایجاد شــهرک ســلامت در این منطقه اقدامی 
ماندگار برای توســعه و گســترش بخش درمان و کسب 
درآمدهای نهفته آن اســت.به گزارش ایرنا، فرماندار تایباد 
در این دیدار گفت: ایجاد فرصت های شــغلی پایدار را می 
توان یکی از مهمترین دســتاوردهای ایجــاد منطقه آزاد 
تجاری- صنعتی دوغارون برشمرد.حسین جمشیدی افزود: 
ایجاد این منطقه آزاد تجاری و فراهم شدن زیرساخت های 
لازم در آن باید برای رونق اقتصاد و معیشــت خانواده های 

مرزنشین هم مفید و سودمند باشد.
وی اظهار کرد: با شــروع به کار ســازمان منطقه آزاد 
تجاری- صنعتی دوغارون، شــفاف سازی و بیان عملکرد 
برای مردم منجر به افزایش رضایتمندی اجتماعی خواهد 
شــد.فرماندار تایباد بــا بیان اینکه باید بــه دنبال معرفی 
ظرفیت های این منطقه اقتصادی شرق کشور باشیم، افزود: 
هم افزایی، تعامل و تلاش مســوولان در درازمدت تحول و 
شــکوفایی دوغارون را به همراه خواهد داشت، تاکنون از 
این مهم به درستی استفاده نشده است.قانون ایجاد منطقه 
آزاد تجاری- صنعتی دوغارون در جلسه علنی ۲۷ شهریور 
ماه مجلس شورای اسلامی به تصویب نمایندگان رسید و 
۱۵ مهرماه امسال رییس جمهور این قانون را برای اجرا به 
وزارت امور اقتصادی و دارایی ابلاغ کرد.نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی با ۱6۱ رای موافق، ۵۳ رای مخالف و هشت 
رای ممتنع با لایحه ایجــاد منطقه آزاد تجاری - صنعتی 

دوغارون موافقت کردند. 

البرز
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زیستگاه  روزگاری  که  خلیج گرگان 
گونه هــای نادر و تکیه گاه معیشــت 
مردمــان ترکمن صحرا بــود، زیر تیغ 
بی رحم پسروی آب و تغییر اقلیم، رو به 
نابودی می رود و در جدال با مرگ، چشم 

انتظار طرح های احیا و ناجی است.
لایروبی کانال آشــوراده، همچون نفس 
مصنوعی، جانی دوباره به رگ های خشکیده  
خلیج گــرگان دمیــد، اما این تنهــا نوای 
آغاز ســمفونی پیچیده احیاســت.از تهدید 
ریزگردهایی که می توانند آســمان گلستان 
را تیــره کنند تا انقراض ماهیــان خاویاری 
کــه هویت ایــن منطقه را شــکل داده اند، 
بحران خلیج گرگان دیگر نه فقط دغدغه ای 
زیست محیطی، بلکه فریادی برای بقای یک 
تمدن اســت.مردمان این خطه، با چشمانی 
نگران و امیدی شکننده، به دولت چهاردهم 
چشم دوخته اند تا این گنجینه طبیعی را از 
لبه پرتگاه بازگرداند. اما پرسش اینجاست: آیا 
این تلاش ها به سرانجامی روشن می رسد، یا 
خلیج گرگان در سکوتی تلخ به خاطره ای در 

کتاب های تاریخ بدل خواهد شد؟
برداشــتن یک گام از ۱۵ اقدام اساســی 
برای احیای خلیج گــرگان، هرچند امیدی 
دوباره به این پهنه آبی بخشیده، اما به تنهایی 
برای نجاتش کافی نیســت.مردم گلستان، 
نگرانی  بــا  ترکمن صحرا،  به ویژه ســاکنان 
و انتظــار به تدابیر دولت چهاردهم چشــم 
دوخته اند تا عــروس خزر را از مرگ حتمی 
بازستاند.مسوولان استان نیز هشدار می دهند 
که اگر چاره ای اندیشــیده نشــود، تبعات 
زیســت محیطی این بحران، گلستان را در 

چنگی خواهد گرفت.
سرنوشــت خلیج گرگان ایــن روزها با 
نوســانات دریای کاسپین گره خورده است. 
هیچ کس نمی تواند با اطمینان بگوید که در 
سال های پیش رو چه بر سر این پهنه خواهد 
آمــد، اما آنچه در دهه های اخیر شــاهدش 
بوده ایم، عقب نشینی آب، فرسایش سواحل و 
پیش روی خشکی است؛ روندی که به گفته 

کارشناسان، در آینده نیز تکرار خواهد شد.
این پســروی، برای ســاکنان گلستان، 
به ویژه شهرهای غربی استان، فاجعه ای در راه 
است؛ نه تنها اقتصاد و اشتغال ساحل نشینان 
را به مخاطــره می اندازد، بلکــه پیامدهای 
زیســت محیطی بزرگ تری چــون خیزش 
ریزگردهــا را به همــراه دارد.خلیج گرگان، 
زیســتگاه حیات وحش و گونه های در حال 
انقراض مانند ماهیان خاویاری، نقشی کلیدی 
در اکوسیســتم منطقــه دارد و تــداوم این 
وضعیت می تواند به دگرگونی های اکولوژیکی 
شود.کارشناســان،  منجر  جبران ناپذیــری 
وضعیــت کنونــی خلیــج را مأیوس کننده 

می داننــد و تأکیــد دارند که آســیب های 
پسروی آب در گلستان با استان های گیلان 
و مازندران قابل قیاس نیســت.چه در زمان 
پیشــروی آب دریای کاسپین در گذشته و 
چه در شــرایط کنونی با پسروی مداوم، این 
گلستان است که بیشترین لطمه را می بیند.
در ســال های اخیر با لایروبی کانال آشوراده 
تلاش شد تا سرعت نابودی این پهنه کاهش 
یابــد، اما این اقدام تنها یکــی از ۱۵ راهکار 

اساسی طرح جامع احیاست.
اگر دیگر قطعات این پازل به درستی چیده 
نشوند، تصویر زیبایی از خلیج گرگان شکل 
نخواهد گرفت و شاید پسروی کاسپین، حکم 
نهایی خشــکی آن را امضا کند.با این حال، 
این به معنای بی عملی و رها کردن خلیج به 
حال خود نیست. نیاز به برنامه ای هماهنگ 
و فرامنطقه ای برای مدیریت رژیم آبی دریای 
کاســپین و خلیج گرگان بیش از همیشــه 
احساس می شود.مقامات گلستان از طولانی 
شدن فرایند احیا ابراز نگرانی کرده و معتقدند 
تأخیر در اجرای طرح های باقی مانده، حتی 

دستاوردهای فعلی را به خطر می اندازد.
خبر خشــک شــدن ۱۵ هزار هکتار از 
۴۵ هزار هکتار تالاب میانکاله، که به تازگی 
توسط استاندار مازندران اعلام شد، بار دیگر 
بحران خلیــج گرگان را در کانون توجه قرار 
داد و درخواست همکاری همه جانبه مدیران 
اجرایی دو استان گلستان و مازندران را برای 

اجرای طرح های کارشناسی شدت بخشید.
قدیــر حســن زاده، سرپرســت اداره کل 
حفاظت محیط زیســت گلستان، با تأکید بر 
اینکه احیای خلیج در اولویت اســت، اظهار 

کرد: لایروبی کانال آشــوراده انجام شــده و 
مطالبــه بعدی ما، پمپاژ آب از دریا به خلیج 
است که در دستور کار جدی استان قرار دارد.
وی معتقد است: اگر این پروژه طی یک تا دو 
ســال آینده عملیاتی شود، مشکلات خلیج 
مرتفع شده و از خطر خشکی نجات خواهد 
یافت.حســن زاده از صــدور مجوزهای لازم 
برای پمپاژ خبر داد و افزود: اجرای این طرح 
بسیاری از موانع را برطرف می کند. پیش از 
لایروبی، شوری آب به حدی رسیده بود که 
می توانســت حیات جانداران را نابود کرده و 
خلیج را بــه بحرالمیت بدل کند، اما پس از 
به طور چشمگیری  کانال، شوری  بازگشایی 
کاهش یافت.معاون محیط زیســت طبیعی 
اداره کل حفاظت محیط زیست گلستان، در 
گفت وگــو با ایرنا وضعیت خلیج را تشــریح 
کرد و گفت: این پهنه در بهترین شرایط ۵۱ 
هزار هکتار وسعت داشت، اما با تغییر اقلیم و 
کاهش تراز آب کاسپین، اکنون به ۳۰ هزار 

هکتار رسیده است.
وحیــد خیرآبــادی ادامــه داد: پیش از 
لایروبی در شــهریور ۱۴۰۲، مســاحت به 
۲۴ هــزار هکتار افت کرده بــود، اما پس از 
بازگشــایی کانال در آذر همان سال، به ۳۰ 
هزار هکتار بازگشــت.وی کاهش شوری آب 
را از دســتاوردهای لایروبی دانست و افزود: 
شــوری آب پیش از لایروبی به ۵۰ گرم در 
لیتر رســیده بود که پس از آن به ۲۲ تا ۲۳ 
گرم در لیتر کاهش یافت.خیرآبادی هشدار 
داد: اگر کانال آشــوراده لایروبی نمی شــد، 
خلیج تا ســال ۱۴۰۷ کاملًا خشک می شد. 
اکنون تنها مســیر ارتباطی خلیــج با دریا 

همین کانال اســت.وی دو رویکرد را پیش 
روی سازمان محیط زیست دانست: در رویکرد 
اول، خشکی خلیج با پسروی کاسپین ادامه 
می یابــد تا به تراز منفی ۲۹ برســد؛ در این 
صورت، ارتباط با دریا قطع شده و خلیج طی 
پنج سال به شوره زاری ۵۱ هزار هکتاری بدل 
می شود که گلستان را مستعد ریزگرد خواهد 
کرد. رویکــرد دوم، اجرای کامل طرح جامع 
احیاست که شامل تأمین حق آبه، آبخیزداری 

و پمپاژ آب است.
به گزارش ایرنا، عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان هم با 
اشاره به طرح احیا در سال ۱۳۹6 گفت: در 
آن زمان، مســوولان اقدامات را به دو بخش 
ضربتی و بلندمدت تقســیم کردند. لایروبی 
کانال آشوراده به عنوان اقدام ضربتی مؤثر بود 
و اگر انجام نمی شد، خلیج طی سه تا چهار 
سال خشک می شــد و به شوره زاری شبیه 
تالاب گمیشان بدل می گشت.سعید شربتی 
افزود: با بازگشایی کانال، ۵۰ تا 6۰ سانتی متر 
آب از دریا وارد خلیج شد و اکنون تراز خلیج با 
دریا همگام است، اما تعویض آب مورد غفلت 
قرار گرفت. خلیج یک حوضه تبخیری است 
و بدون تعویض آب، شوری افزایش می یابد.
شربتی پیش بینی کرد: در سناریوی بدبینانه، 
خلیج تا ســال ۱۴۱۲ خشک می شود، مگر 
اینکه گرمایش زمین متوقف شــود که بعید 
است. بهترین راه، ســازگاری با تغییر اقلیم 
است، نه مبارزه بی نتیجه با آن.وی پیشنهاد 
داد: باید با پوشش گیاهی و درختکاری، این 
پهنه را به اکوسیستم جدیدی تبدیل کنیم تا 

تهدید به فرصت بدل شود.

سرپرســت اداره کل حفاظت محیط 
زیست خوزستان بر لزوم تامین حق آبه 
هورالعظیم از ســوی وزارت نیرو برای 
این  در  آتش سوزی  وقوع  از  جلوگیری 

تالاب تاکید کرد.
اظهار کــرد: در  محمدجــواد اشــرفی 
خصوص مهار آتش سوزی هورالعظیم و لزوم 
صدور مجوز اطفای حریق از سوی عراق برای 
مهار آتش توسط ایران در زمان آتش سوزی 
بخش عراقی تــالاب، پیگیری هــای انجام 
شــده است. در این خصوص مکاتباتی انجام 
و تمهیدات لازم اندیشــیده شده است تا در 
صورت وقوع آتش سوزی چه در بخش ایرانی 
و چه در بخش عراقی، عملیات اطفای حریق 
از طریق سیستم آبپاش هوایی انجام شود.وی 

افزود: استاندار هم در حال پیگیری استقرار 
یک دستگاه هلیکوپتر مجهز به سبد آبپاش 
در خوزستان اســت تا در صورت مواجهه با 
آتش ســوزی در تــالاب هورالعظیم یا دیگر 
تالاب هــا و جنگل ها، در ســریع ترین زمان 
ممکن آتش مهار شــود و کمترین آســیب 
را مواجه شویم.سرپرســت اداره کل حفاظت 
محیط زیست خوزستان در خصوص وضعیت 
فعلــی تــالاب هورالعظیم عنــوان کرد: در 
هورالعظیم نگاه زیست محیطی حاکم نیست 
و با شرایط کم آبی هم مواجه هستیم. وزارت 
نیرو حق آبه تالاب را تامین نمی کند و شرایط 
آبگیری آن مناسب نیست و تنها حدود ۵۴ تا 
۵8 درصد مساحت هورالعظیم آبگیری شده 
اســت. البته بخش هایی از تالاب، عمق آب 

بیشتر و در بخش هایی صرفا آبگرفتگی دارد 
و بخش هایی به علت توپوگرافی و همچنین 

کم آبی خشک است.
وی بیــان کرد: از طریق ســازمان آب و 
برق خوزســتان در حال پیگیری رهاسازی 
موجی آب از سد کرخه برای تامین حق آبه 
هورالعظیم هســتیم و امیدواریم با همکاری 
وزارت نیرو و تکلیف مراجع اســتانی در این 
زمینه، حداقل منابــع آبی این تالاب تامین 
شــود تا شاهد وارد شــدن آسیب جدی به 
زیســت مندان این تالاب و آتش سوزی های 
ناشی از خشــکی آن نباشیم.اشرفی تصریح 
کرد: نگرانی ما بابت تخصیص نیافتن حق آبه 
هورالعظیم است؛ این در حالی است که اگر 
حتی حق آبه حداقلی داده شــود، 8۰ تا 8۵ 

درصد این تالاب آبگیری می شود.وی افزود: 
بخش هایــی از تالاب هورالعظیــم به علت 
شرایط توپوگرافی در شرایط پرآبی هم آبگیر 
نمی شــوند اما اگر حق آبه تالاب هورالعظیم 
تامین شود همه ســطح تالاب به استثنای 
جاده ها و پدهای نفتی زیر پوشــش آب قرار 

می گیرند.
به گزارش ایســنا، سرپرســت اداره کل 
حفاظت محیط زیست خوزستان با اشاره به 
تبعات فعالیت های نفتی در تالاب هورالعظیم 
گفت: هر فعالیتی در محیط زیســت تبعات 
خاص خود را دارد که حضور نفت در تالاب 
هورالعظیم تبعات منفی خود را داشته است و 
اکنون هم اثرگذاری های منفی را دارد و منکر 

این مساله نیستیم.

در  حالی  در  برنــج  خزانه گیــری 
مازندران آغاز شد که کشاورزان استان 
برای تامین نهاده ها با مشکلات دست و 

پنجه نرم می کنند.
خزانه گیــری برنج در مازندران شــروع 
شــد و برخی کشــاورزان برای تأمین کود 
شیمایی مشــکلاتی دارند. عرضه نهاده ها به 
صورت ســامانه ای و تأخیــر در عرضه آن از 
جمله چالش ها اســت.برخی از کشاورزان و 
شالیکاران که برای نشاکاری نیازمند کود اوره 
هستند نسبت به عدم تأمین به موقع آن ابراز 
نگرانی می کنند.یک کشاورز مازندرانی با بیان 
اینکه کود یارانه ای به موقع عرضه نمی شود، 
اطهار کرد: قیمت کود و نهاده ها در بازار آزاد 
نیز به صرفه نیست و انتظار داریم مسئولان 
نسبت به تأمین آن اقدام کنند.جعفر موسوی 
با بیان اینکه هزینه های کشاورزی و تولید بالا 
است، افزود: بخشی از هزینه های کشاورزی 
مربوط به نهاده ها است و باید برای تقویت از 
تولید از کشاورزان حمایت کرد.وی بالا بودن 
هزینه های کاشــت، داشــت و برداشت را از 

دیگر دغدغه های کشاورزان ذکر کرد.
مازندران بــا دارا بودن ۲.۳ درصد اراضی 
کشــاورزی، از لحاظ اقتصــادی دارای رتبه 
نخســت تولیــد محصولات کشــاورزی در 
کشور است که ســه برابر میانگین کشوری 
اســت.تولید و توزیع بذرهای اصلاح شده از 
سیاست های محوری بخش کشاورزی است 
که در چند سال اخیر با جدیت پیگیری شده 
و این درحالی اســت کــه در برخی محافل 
صحبت می شود مصرف کود و سم در استان 
مازندران زیاد اســت اما به باور صاحبنطران 
هنــوز فاصله زیادی بر اســاس اســتاندارد 
مؤسســه تحقیقات خاک و آب وجود دارد و 
به اعتقاد آنان مصرف کود در مازندران بهینه 
و قابل اعتماد و اعتناست.همچنین هیچ گونه 

ســند، مدرک و دلیلی مبنی بر اینکه نشان 
دهد مصرف کود در اســتان مازندران خارج 
از اســتاندارد اســت وجود ندارد و بر اساس 
مدارکی که وجود دارد مصرف کود در استان 
از نرُم اســتاندارد هم کمتر اســت.برآیندها 
حاکی از آن اســت با نرُم مصرف جهانی سم 
که ۱.۵ لیتر ماده موثره در هکتار است هنوز 
فاصله وجود دارد و کمتر از این میزان مصرف 

داریم.
علی مهدویان کارشناس جهاد کشاورزی 
شهرستان آمل با اشاره به بازدید از انبارهای 
کشاورزی افزود: پیگیری موجودی انبار کود 
اوره، تطابق موجودی انبار با داده های سامانه 
پایش کودی و ســطح اعلام شده برای کود 
بهــاره برنج از اهداف بوده اســت.وی گفت: 
نصب تابلوی قیمــت کودها در معرض دید 
الکترونیک  توزیــع  بر  نظارت  کشــاورزان، 
کود، رونــد توزیع کــود NPK به صورت 
حوالــه الکترونیک و نحوه درخواســت کود 
توسط کشــاورزان و تأیید آن توسط مرکز 
جهاد کشــاورزی مورد ارزیابی قرار گرفت.
مهدویان ادامه داد: بررســی اســناد فروش، 
فاکتورهــای فــروش و ثبت نام کشــاورزان 
به همــراه فرم هــای صورتحســاب فروش 

کودهای یارانه ای نیز بررسی شد.وی یادآور 
شــد: این بازدید نظارتی بخشی از اقدامات 
جهاد کشــاورزی برای تضمین توزیع بهینه 
و شفاف نهاده های کشــاورزی و حمایت از 
کشاورزان منطقه اســت. با نظارت دقیق بر 
ایــن فرآیندها، از تخصیص صحیح کودهای 
یارانه ای به کشاورزان و جلوگیری از هرگونه 
اطمینــان حاصل می شــود.عبدالله  تخلف 
رحیمی، مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان 
جویبار نیــز در گفت وگو با مهر اظهار کرد: 
پارسال هفت هزار تن انواع کود شیمیایی در 
جویبار توزیع شد که بیشترین میزان مصرف 
کود، حــدود ۳۰ درصد، مربــوط به مزارع 
شالیزاری بوده است که بیشترین سطح زیر 
کشت محصولات زراعی و باغی شهرستان را 
به خود اختصاص داده اند.رحیمی با اشــاره 
به میزان مصرف کود در اراضی شــالیزاری 
جویبار اظهار داشــت: در سال زراعی جدید 
نیز تاکنــون ۱۵۰۰ تن کــود یارانه ای بین 
شالیکاران توزیع شــده است. از این میزان، 
6۳۰ تن کود اوره، ۴۱۵ تن کود فســفات و 

۴۵۵ تن کود پتاس بوده است.
مدیر جهاد کشاورزی جویبار تصریح کرد: 
توزیع کود یارانه ای از طریق ســامانه کنترل 

و پایش مواد کودی و به منظور تســهیل در 
فرآیند توزیع هدفمنــد، مصرف بهینه کود 
کشــاورزی و حذف واســطه ها و حواله های 
فیزیکی انجام می شــود.توزیع کود یارانه ای 
در جویبــار با هدف حمایت از کشــاورزان 
و افزایش بهــره وری در تولیــد محصولات 
کشاورزی، به ویژه در اراضی شالیزاری، ادامه 
دارد. کشاورزان می توانند با مراجعه به سامانه 
مربوطه و ارائه مدارک لازم، نسبت به دریافت 
کود مورد نیاز خود اقدام کنند.در عین حال 
رئیس ســازمان جهادکشــاورزی مازندران 
ناترازی انرژی را دلیل برخی کمبودها بیان 
می کنــد و می گوید: به دلیل مشــکلاتی که 
ســال قبل در حوزه انرژی پیش آمد برخی 
صنایع پتروشیمی دچار کاهش تولید شدند و 
این مسئله سبب برخی کمبودها شده است.
بابک مؤمنی در گفــت وگو با خبرنگار مهر 
با اشاره به شروع فصل شالیکاری ادامه داد: 
برای رفع مشکل کود در حال رایزنی هستیم 
و این مشکل تا چند روز آینده رفع می شود.
استاندار مازندران نیز بیان کرد: علت کمبود 
کود این بود که ما با کمبود گاز و ناترازی گاز 
رو به رو بودیم و پتروشیمی ها کاملًا تعطیل 

بودند.
مهدی یونسی رســتمی با بیان اینکه در 
انتهــای این هفته و حداکثر اوایل هفته بعد 
مشکل کود در کل استان مرتفع خواهد شد، 
افزود: بنده با کشاورزی سنتی مخالف هستم. 
ما باید کشاورزی را به سمت کشاورزی مدرن 
ببریم.طبق اعلام مسئولان سهمیه نهاده های 
کشاورزی در نظر گرفته شده کود شیمیایی 
برای بخش های مختلف کشــاورزی استان 
مازنــدران ۲۱۲ هزار تن اســت و این مقدار 
شــامل ۱۳۱ هزار تن کود اوره، ۳۵ هزار تن 
فســفات و ۴6 هزار تن است که باید تعادل 

مصرف در آن حفظ شود.

عروس خزر چشم انتظار ناجی است

خلیج گرگان در آستانه خشکی مطلق

سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان:

در هورالعظیم نگاه زیست محیطی حاکم نیست

شالیکاران مازندران، لنگ نهاده های کشاورزی


